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Entrevista a Lluïsa Moret, 
presidenta de la Diputació

pàgs 6 i 7

“La Diputació
no vol ser 

i no serà només
una repartidora

de diners” FESTA REIVINDICATIVA
El Carnestoltes de Sants
denunciarà enguany
el cas Rubiales pàg 10

ESCOLA I DRETS HUMANS pàg 10

Alumnes de Cal Maiol, 
en una mostra internacional

BÀSQUET pàg 12

Roger Esteller: “Jo no vaig
gaudir prou de l’elit”

Tot a punt per a l’estrena d’un
festival Barnasants de luxe

Les Kol·lontai protagonitzaran demà passat la inauguració d’una edició amb un cartell ple de grans artistes pàg 10

XARXA VEÏNAL pàg 3

Les calçotades triomfen
als barris del districte 
pel seu esperit popular

NOVA ETAPA pàg 11

Mònica Noguera agafa 
el relleu de Lluís Llanas a
l’eix comercial Creu Coberta
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TRADICIÓ4Els barris del dis-
tricte de Sants-Montjuïc s’om-
pliran durant les pròximes set-
manes de dinars populars amb
els calçots i les carxofes com a
protagonistes.

La tradició dels dinars po-
pulars ve dels anys 70, tal com
explica Agus Giralt, historia-
dor santsenc i membre de la Co-
missió de Festes del carrer Pa-
pin a Línia Sants. Durant els
anys de transició, després de tot
el que havia implicat la dicta-
dura, “hi havia una voluntat de
recuperar les activitats popu-
lars”, relata Giralt, “és l’època
del ressorgir de les entitats i ate-
neus populars”.

Els dinars veïnals servien
per generar comunitat i ger-
manor als barris, “eren una
manera més de recuperar les
activitats al carrer”. De la ma-

teixa manera, “les comissions
de festes es comencen a recu-
perar i tornen a organitzar-se”,
afirma Giralt. Un exemple d’a-
questa recuperació social va
ser el retorn de la Festa Major

de Sants, una tradició que exis-
tia des de 1837 i que va des-
aparèixer durant la repressió
franquista.

LA PRIMERA CALÇOTADA
La calçotada més antiga és la
del Casal Independentista de
Sants, i Giralt explica que “la

tria del calçot, va ser, segura-
ment, casual”, l’excusa perfec-
ta per reunir el veïnat i fer un
àpat tradicional.

En Jordi Falcó del Centre
Social de Sants, recorda anar a
una de les primeres calçotades
i explica que era una “bogeria”
i una gran festa.

La proposta d’èxit es va anar
estenent i altres van agafar el
Casal d’exemple per organit-
zar els seus dinars, i així es van
anar multiplicant les propostes
fins a arribar cada vegada a
més comissions, barris i carrers.

LA PRIMERA CARXOFADA
Des de la comissió de festes del
carrer Papin, però, van refor-
mular la idea i fa tres anys que
organitzen una carxofada po-
pular. “Hi ha gent a la comissió
bastant fan de les carxofes i vam

decidir fer una cosa una mica di-
ferent”, explica Giralt.

Recorda que la primera ve-
gada que la van organitzar va

ser el 2021 quan encara hi ha-
via restriccions per la pandèmia
del coronavirus. Això els va

posar alguns entrebancs, ja
que el seu carrer és força estret.
Si bé, es van unir amb el carrer
Sagunt i van poder fer una fes-
ta plegats.

La resposta de la gent és
sempre positiva, assegura Gi-
ralt, que diu que ja tenen 450
persones inscrites a la seva
carxofada. Fins al març, hi
haurà dinars per llepar-se els
dits gairebé tots els caps de set-
mana als carrers de diferents
barris, com ara la Font de la
Guatlla, la Bordeta, Hosta-
francs. El menú promet ser
deliciós: de primer, calçots o
carxofes, amb la sagrada salsa
romesco i, pels qui encara tin-
guin més gana, de segon hi
haurà carn i botifarra. 

Per poder assistir-hi cal ins-
criure’s a la convocatòria de la
comissió que organitzi l’àpat.

Calçotades fruit de la transició
» Els dinars populars van ser una manera de recuperar l’activitat veïnal després de la dictadura
» Fer carxofades i calçotades va ser una decisió casual, però amb la voluntat de fer germanor

Calçots damunt la graella. Foto: Laia Poblado/Arxiu ACN

Anar a les primeres
calçotades era una
“bogeria”, afirma 
en Jordi Falcó

LA HISTÒRIA D’UNA
CEBA ARA FAMOSA

4El relat popular explica
que els calçots van ser l’er-
ror d’un agricultor de Valls,
en  Xat de Benaiges, que un
dia va posar al foc dues ce-
bes peculiars que havien
crescut on ell cultivava ce-
bes blanques i, de sobte, va
descobrir un gust únic que
de seguida es va popula-
ritzar a les cases de camp.
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La lupa

La Fundéu, fundació promoguda per la Real
Academia Española, va anunciar que el ter-
me polarització és el que millor defineix el món
el 2023. Si llegim les portades dels diaris

aquests dies, aviat constatem la divisió d’opinions en-
tre els que culpen Israel de l’origen de l’actual guerra
a Gaza i els que acusen els palestins, en general, o el mo-
viment extremista islamista Hamàs, en particular, d’ha-
ver desencadenat el conflicte. Als Estats Units, aquest
any, previsiblement, tornaran a enfrontar-se a les ur-
nes el demòcrata Biden i l’autòcrata Trump. A Madrid,
la nit de Cap d’Any, a la seu del PSOE del carrer Fer-
raz, un grup de persones va colpejar un ninot que re-
presentava Pedro Sánchez mentre cridava “hay que
acabar con él”. Malgrat tot, és polarització el terme que
millor defineix el món el 2023?

A jutjar pel que diuen els mitjans, pel que repre-
senten els polítics i pel que s’ensuma a Twitter (ara X),
definitivament, sí. Però hi ha món més enllà de les es-
feres mediàtiques, polítiques i digitals. El 2023 tam-
bé ha estat l’any en què ha augmentat la solidaritat. A
casa nostra, per posar un exemple, el tradicional di-

nar de Nadal de Sant Egidi ha recuperat la xifra de me-
nús prèvia a la pandèmia: el passat 25 de desembre van
servir-ne més de 2.500 a persones amb pocs recursos,
sense llar, ancians i refugiats. El 2023 també ha estat
l’any en què s’han recuperat les bones xifres de donació
i trasplantament d’òrgans a Catalunya, amb increments

del 36,3% i del 30,0%, respectivament, segons re-
flecteixen les dades de l’Organització Catalana de Tras-
plantaments.

La vida ha tornat a allargar-se aquest 2023, segons
les Nacions Unides. Després d’un parèntesi per culpa
de la pandèmia, l’esperança de vida mundial ha tor-
nat a créixer fins als 73 anys, 12 més que el 1980. La
covid ha desaparegut de la llista de les deu malalties

més freqüents a Espanya aquest 2023, segons l’INE.
Havia estat la principal causa de mort en el període ge-
ner-juny del 2020, 2021 i 2022, però enguany ha re-
culat. El 2023 també ha estat l’any en què més persones
diuen que les seves ciutats són segures per a les per-
sones homosexuals, en què els permisos de paterni-
tat es van allargar a Espanya i en què la selecció fe-
menina de futbol espanyola va guanyar un Mundial i
va donar una lliçó al món.

Els mitjans de comunicació emparaulen el món, i
el terme polarització ha estat un dels més utilitzats per
explicar el 2023. De fet, la Fundéu argumenta que un
dels motius pel qual l’ha triat és per la seva elevada pre-
sència mediàtica. Si bé és cert que és representativa per
il·lustrar algunes esferes, també ho és que deixa fora
bona part de la realitat. Aquest 2024 hi haurà eleccions
en 74 països i milers de milions de persones d’arreu
aniran a votar. Segurament ho faran des de la por i la
desconfiança, perquè fa temps que la incertesa i la in-
seguretat envers les institucions configuren la mira-
da hegemònica. Seria bo que el 2024 oferís una mirada
més generosa de la realitat. Ens hi juguem molt.

El terme ‘polarització’ 
deixa fora bona part 

de la realitat

NLes millors
perles

Una dona intentava colar-se al metro de Bogotà passant per
sota de les barreres d’accés, però el cul se li va quedar

enganxat. No podia avançar ni cap endavant ni cap endarrere i
els treballadors van haver de rescatar-la.

Mentre estaven d’excursió per la Serra de Tramuntana, a
Mallorca, un grup de joves es van quedar paralitzats en

veure aparèixer un goril·la, que els va començar a perseguir.
Després van descobrir que es tractava d’una broma.

Un home estava esquiant a Sierra Nevada quan va trobar-se
un avió estavellat. Va gravar la troballa i ara, dos anys

després, s’ha fet viral. Es tractava del muntatge de la pel·lícula
La sociedad de la nieve.

Durant dos anys, un nen de nou anys va estar vivint sol
en un poble de França, després que la seva mare

l’abandonés. Fins fa poc, ningú se n’ha adonat perquè el
nen anava i tornava sol de l’escola.

LA FOTOCarlos Sainz
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per Susana Pérez Soler

Polarització: paraula de l’any?
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Mònica Noguera agafa el relleu de l’històric
Lluís Llanas a l’eix comercial Creu Coberta1

2
Una capsa de Mistos que reivindica 
el pop art al barri de la Vall d’Hebron

Una dècada esperant uns 
ascensors que no arriben

Final i inici d’any satisfactori 
pel comerç local de Barcelona

El + llegit líniasants.cat

3

4

5

Continua la lluita pels jardins 
del carrer Mossèn Amadeu

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Sants no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@angelgomez_93: Que necessari que és que
algú de la transcendència de C. Tangana deixi
missatges com els que ha deixat sobre cons-
ciència de classe, feminisme o addiccions.

@uby77: Madrid ya tiene su Gran Premio de
Formula 1. ¿Para cuándo la Copa América de
Vela? [Recentment s’ha anunciat el calendari
definitiu de la competició]

#CopaAmèrica

@EmmaZafon: Itziar Ituño és l'única actriu
famosa que ha tingut la dignitat de donar su-
port a una reivindicació [els drets dels presos
d'ETA]que ningú del seu sector s'ha atrevit a fer.

#ItziarItuño #CTangana

Safata d’entrada

Hi ha molts tipus d’abra-
çades: la de la satisfac-
ció després de l’esforç, la

dels retrobaments i comiats,
aquella que es fa després de
l’esforç, després de moltes ten-
sions, enfrontaments, moments
crítics; o l’abraçada de l’equip
unit per un objectiu comú, com
l’esportiu. Aquell que es dona a
l’amiga que mitiga les penes, un
analgèsic per suportar el dolor,
o el de l’agraïment per respon-
dre al bon tracte i l’afecte. No ob-
lidem l’abraçada de l’amor o
del desig.

L’abraçada redueix la segre-
gació de cortisol al nostre cervell
i permet alliberar oxitocina i se-
rotonina, que són transmissors
del benestar. A més, estabilitza
la freqüència cardíaca, dismi-
nueix la pressió arterial i enfor-
teix el sistema immunitari. Una
abraçada genera pau interior, se-
renitat i equilibri. Ens pot treu-
re de mals moments fomentant
sentiments d’alegria que fan
desaparèixer l’ansietat. És una
cura per als problemes.

Necessitem els altres per a
sobreviure i això requereix un
petit esforç per part nostra. És
urgent cultivar les trobades, i per
això, a més de l’abraçada, ens cal,
també, aprendre a demanar per-

De les abraçades
per Francesc Reina

dó, saber disculpar-nos, una
cultura semblant: la carícia.
Perquè hi ha abraçades que
maten i d’altres són ‘inabraça-
bles’ per la pèrdua, per l’esta-
fa i el robatori. 

Cada 21 de gener se celebra
el Dia Internacional de l’Abra-
çada. Lord Byron va escriure:
“Tot allò que aporta alegria
hauria de ser compartit” i és per
això que les bones notícies
s’han de fer públiques, ja que
escassegen. Són poques, però
existeixen, tot i que es parla
més de les desgràcies.

No puc deixar de compar-
tir algunes notícies: l’admi-
ració que pot sentir un pro-
fessor pel seu alumne és una
cosa poc habitual, però això
passa en la relació que hi ha
entre el meu fill i el professor
d’escultura després de gairebé
20 anys (i que s’ha estès a les
parelles i familiars). Ara són a
Suècia treballant en un en-
càrrec fraternal.

La trena, la tesse, la trena,
novel·la de Laetitia Colomba-

ni, del 2018, narra la història
de tres dones de diferents pa-
ïsos, religions i economies,
unides pels cabells. Una índia
de la casta “intocable” que
fuig del país per deixar de re-
collir amb les mans la merda
que caguen els rics (cosa molt
habitual i que es coneix ben
poc) i que aconsegueix vendre
la seva cabellera a canvi de la
llibertat. Una italiana que sal-
va el taller artesanal del seu
pare difunt per dedicar-se al
comerç de perruques (bàsica-
ment índies, diuen que les
millors). I una prometedora
advocada que perd els cabells
per un càncer i recupera la dig-
nitat perduda després de tan-
ta competitivitat i traïcions
corporatives.

Finalment, la gran abraça-
da que s’espera del sindicat
perquè  aculli i defensi la si-
tuació d’una empleada que,
malgrat haver pujat de cate-
goria a la seva empresa, aques-
ta situació l’aboca a treballar
més hores i cobrar menys sou.
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Els semàfors

El festival de la cançó d’autor
comença el pròxim 26 de gener
amb l’actuació de les Kol·lontai,
el grup que fa set anys també 

va inaugurar el Barnasants i que
ara hi torna amb una mirada
renovada i trencadora sobre 

la lluita feminista. 
pàgina 10Barnasants

L’entitat que organitza 
el Carnaval al barri de Sants 
ha creat un rei carnestoltes
reivindicatiu i crític amb la

societat per tal d’aprofitar la
festa per fer una denúncia. 

En concret, fa referència al cas
Rubiales d’agressió sexual.

pàgina 10Cotxeres-Casinet

L’eix comercial Creu Coberta 
ha anunciat un canvi en la seva

presidència. Lluís Llanas 
ha deixat el seu lloc a Mònica

Noguera, una de les integrants
que fa més temps que és a la
junta de l’eix. De fet, fins ara, 

n’era la vicepresidenta.
pàgina 11Mònica Noguera
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Lluïsa Moret
Presidenta de la Diputació de Barcelona (PSC)

“Acompanyarem els ajuntaments
en la regulació dels lloguers”

El Foment de Molins de Rei és
l’escenari triat per Lluïsa Moret,
presidenta de la Diputació

de Barcelona, viceprimera secretà-
ria del PSC i alcaldessa de Sant Boi,
per rebre el Línia. És migdia i ha
estat tot el matí visitant diversos
municipis del Baix Llobregat, on ha
volgut escoltar les necessitats dels
ajuntaments. Moret reivindica en
aquesta entrevista que l’ens provin-
cial és molt més que una “repartidora
de diners” i defensa la seva funció. De
fet, acabem la conversa amb Moret
fotografiant-la davant d’un piano, un
encertat símil de la multitud de te-
cles que toca diàriament.

Fa just mig any que va ser inves-
tida presidenta de la Diputació
de Barcelona. És gairebé obligat
començar preguntant-li quin ba-
lanç fa d’aquests primers sis
mesos al càrrec. Ha pogut fer el
que preveia en aquest temps?
El temps és relatiu. Mai n’hi ha prou.
Però estic satisfeta, perquè tenim
un equip de govern capaç de tre-
ballar plegat. I això era un repte, ha-
vent-hi quatre forces polítiques.

El govern de la Diputació el for-
men el PSC, ERC, díscols de Junts
i els comuns. És més difícil de
gestionar aquest executiu que el
del mandat passat, que només
estava format pel PSC i Junts?
Era millor aquella fórmula?
No és comparable. Ni millor ni pit-
jor. Les diferents realitats ens per-
meten uns acords o uns altres. La
coalició PSC-Junts del mandat pas-

sat va funcionar. Era una bona
opció per reeditar, però el context
polític actual és un altre. Sigui com
sigui, estic orgullosa de l’actual go-
vern, que també està funcionant. 

Vostè va dir que volia trepitjar
els 311 municipis de la província
per conèixer de primera mà les
seves realitats i necessitats. Avui

n’ha trepitjat uns quants del Baix
Llobregat, però aquí juga a
casa... Quants n’ha pogut visitar
ja de fora de la seva comarca? En
porta el compte?
Aproximadament estem en una
vintena, més o menys.

Què li demanen quan fa aques-
tes visites? Quines són les urgèn-
cies principals que li traslladen
els municipis?
Hi ha de tot. Hi ha peticions comu-
nes que tenen a veure amb la se-
quera i la xarxa en baixa. Hi ha
municipis que no tenen recursos
per garantir unes bones condi-
cions d’aquesta xarxa de l’aigua.
Les demandes també van vincula-
des a inversions en equipaments
culturals o esportius, temes socials,
transició energètica i xarxa viària.

Després parlarem d’alguns d’a-
quests temes. Però segur que
també li parlen dels problemes
de finançament dels ajunta-
ments. A finals d’any, la Diputa-
ció va aprovar un fons econòmic
extraordinari per als municipis, i
la seva vicepresidenta, Candela
López, reclamava, en un article
d’opinió al Línia, juntament amb
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler,
un nou sistema de finançament

per als ajuntaments. Comparteix
la seva petició?
Una cosa és la realitat conjuntural i
una altra l’estructural; les dificultats
de finançament municipal. Tot ple-
gat s’ha vist agreujat per una situa-
ció conjuntural: la covid, el context

geopolític, la inflació... Per tant, el fi-
nançament  s’ha d’abordar des del
consens i la feina conjunta de totes
les institucions. 

En el seu discurs d’investidura va
dir que vol “apropar la Diputació
a la ciutadania”. Això ja li sentíem
dir a presidents anteriors com
Núria Marín, Marc Castells o
Mercè Conesa, però la Diputació,
conjuntament amb l’AMB, conti-
nua sent de les institucions més
desconegudes per la ciutadania,

sobretot a l’àrea metropolitana.
Què no s’està fent bé?
Per la mateixa naturalesa supra-
municipal de la Diputació, aquesta
qüestió és difícil. No és que els ciu-
tadans no entenguin què fa la Di-
putació, és que moltes vegades
tampoc entenen què fa la Gene-
ralitat o el mateix Estat. Els seus
interlocutors naturals són els
ajuntaments. Normalment, els
ciutadans no entenen de compe-
tències; entenen de necessitats. I
nosaltres entrem en contacte di-
recte amb els ecosistemes locals,
amb el teixit associatiu. Això és
participació i proximitat. El rol de
la Diputació es basa en la compli-
citat, la col·laboració i el suport.

Tot això va en la línia de trencar
la idea que la Diputació és només
una ‘repartidora de diners’ per als
ajuntaments, no?
No volem ser i no serem només
una repartidora de diners. El paper
de la Diputació és el de dotar de
recursos necessaris els municipis
que no els tenen perquè puguin
implementar les polítiques públi-
ques. De vegades, això significa re-
cursos econòmics, però també
recursos tècnics o d’altres tipus,
com ara facilitar la interlocució
amb altres nivells institucionals.4

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“La salut mental
és una prioritat
que impacta
molt en joves
i gent gran”

“Reclamem 
les inversions
acordades 
en el decret 
de sequera”

Entrevista
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– Vostè defensa ampliar
l’aeroport del Prat, però també
aspira a combatre els efectes
del canvi climàtic i a potenciar
les infraestructures verdes.
Sembla contradictori...

– No ho és pas. Necessitem una
gran infraestructura que sigui
coherent amb la sostenibilitat.

– I com s’ha de fer?

– Per a això ja hi ha els experts.
Jo crec que no podem renunciar
ni a una cosa ni a l’altra.

3Ara que reflexionem sobre com
fer pedagogia perquè es conegui
la tasca de la Diputació, potser una
bona opció seria parlar del que
preocupa més els ciutadans, com
per exemple l’habitatge. Tot i que
no és de la seva competència, la Di-
putació estarà al costat dels ajun-
taments a l’hora d’aplicar la nova
llei de regulació dels lloguers?
Estarem al costat dels ajuntaments
sempre. Hem de veure com es des-
plega aquesta llei i com s’imple-
menta. Respectarem l’autonomia
local i els acompanyarem en les
seves decisions. I, en tot cas, ja els
acompanyem en el marc ampli de
les polítiques d’habitatge. Aquest és
un àmbit estratègic, i per això hem
creat una nova àrea de govern, la
d’Urbanisme i Habitatge.

Un altre dels principals neguits
dels ciutadans és la sequera. Està
preocupada per la situació que
ens podem trobar d’aquí a poc
temps? El PSC s’ha mostrat molt
crític amb la gestió del Govern
de la Generalitat al respecte...
En aquests moments és un dels pro-
blemes més greus que ha d’afrontar
Catalunya. Continuarem reclamant
que es facin les inversions acorda-
des en el decret de sequera, per part
de l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), tant hídriques com hidràuli-
ques. Des de la Diputació estem a
disposició, des de la lleialtat institu-

cional, per ajudar i sumar, per ex-
emple, en aquelles inversions que
han de fer els ajuntaments. Més
enllà de les competències, estem a
disposició dels municipis per ajudar. 

La falta d’aigua està estretament
relacionada amb el risc d’incen-
dis. Tot i que som a l’hivern, ja hi
ha hagut algun ensurt en forma
de foc en alguns punts de la pro-
víncia. A l’àrea metropolitana
preocupen espais com Collse-
rola, des d’on avisen que un foc
podria ser catastròfic. Estem
prou preparats en cas que hi
hagi un incendi en aquesta o
qualsevol altra serra?
Hem de treballar per estar-ho. La
Diputació té la responsabilitat de la
gestió de 13 parcs naturals, i en
aquesta responsabilitat estem aju-
dant els ajuntaments a fer franges

de prevenció, un element fona-
mental. A causa de la sequera, cal
tenir al dia tant les franges com la
gestió dels residus forestals. Tot el
que ens toca i ens demanen els
ajuntaments ho estem fent. 

Ara que parlem de medi am-
bient, no li voldríem deixar de
preguntar per l’ampliació de
l’aeroport del Prat, perquè les
veus que demanen reprendre el
projecte creixen. Vostè i el seu
partit també ho defensen, però
també diu que aspira a comba-
tre, des de la Diputació, els efec-
tes del canvi climàtic, així com
potenciar les infraestructures
verdes. Sembla contradictori...
No ho és pas. Com a presidenta de
la Diputació i alcaldessa d’un mu-
nicipi, Sant Boi, que està dins de la
zona aeroportuària, sempre hem
dit que és necessari tenir una in-
fraestructura de primer nivell que
ajudi la connectivitat del país si no
volem perdre el rol rellevant com a
regió europea de primer ordre.
Aquesta transformació ha de sorgir
des d’una comissió mixta on siguin
presents tots els agents que hi
tenen a veure. El govern de l’Estat
ha estat respectuós amb la posició
del Govern i del territori. I sense
consens, un tipus de transformació
d’aquesta envergadura no es pot
posar en marxa. Necessitem una
gran infraestructura que sigui co-
herent amb la sostenibilitat.

I com s’ha de fer?
Per a això hi ha els experts i els
agents que han de participar en
aquesta comissió, amb una mirada
integral. Jo crec que no podem re-
nunciar ni a una cosa ni a l’altra.

Canviant de tema, a l’inici del
mandat va posar la salut mental
com un dels principals eixos del
seu govern a la Diputació, sobre-
tot pel que fa als joves. Aquest és
un tema que coneix de primera
mà, sent alcaldessa de Sant Boi,
un referent en aquest àmbit.
Com està aplicant el model de
Sant Boi a la Diputació pel que fa
a aquesta qüestió?
A l’anterior mandat vam imple-
mentar ajuts i projectes adreçats als
ajuntaments perquè poguessin
desplegar polítiques de suport per
aconseguir el benestar emocional
dels adolescents, però tenien una
mirada covid. Hem de superar
aquesta mirada i deixar clar que la
salut mental és una prioritat que
impacta de forma més important
en determinats moments vitals, es-
pecialment a l’adolescència i en les
persones grans que estan vivint si-
tuacions de solitud no desitjada.

Veure una dona presidint la Di-
putació no és pas nou. Vostè, de

fet, n’és la tercera. Quan va ser in-
vestida, va lloar el llegat de
Mercè Conesa i de Núria Marín,
les seves dues predecessores, i
va situar la lluita per la igualtat
entre homes i dones com una
prioritat. Veient el que està pas-
sant últimament arreu de l’Estat,
la preocupa que puguem anar
enrere, en aquest sentit?
És un risc que sempre hem hagut
d’assumir. En les últimes dècades hi
ha hagut un avanç de les polítiques
d’igualtat per desarticular tota
classe de discriminació. Però també
hi ha hagut una gran ofensiva de
pensaments populistes que no
tenen la igualtat com a prioritat.

Una enquesta recent apunta que
el 44% dels homes se senten dis-
criminats per aquestes políti-
ques d’igualtat...
Perquè hi ha hagut missatges po-
pulistes que han traslladat la idea
que les polítiques d’igualtat van en

contra dels homes. És un missatge
políticament deliberat que ha calat
en una part de la població. Això és
una fal·làcia que no respon a la re-
alitat. Ni s’ha perjudicat ni hi ha cap
voluntat de perjudicar els homes.

Hem repassat tot un seguit de
temes que requereixen dedica-
ció. En aquest sentit, ja pot desti-
nar tot el temps que voldria als
dos càrrecs que ostenta?
M’he organitzat bastant bé. Per a
mi, la ciutat de Sant Boi és una prio-
ritat, però també el meu rol com a
diputada i estar al servei dels mu-
nicipis. Tinc sort, perquè tant en un
lloc com en l’altre hi tinc grans
equips, plurals i compromesos, que
m’ajuden a complir els dos projec-
tes. Estem complint. Estic complint.

Acabem tornant al discurs d’in-
vestidura, on va finalitzar dient
que tenen “el deure de mirar sem-
pre lluny i continuar treballant de
prop”. Cap a on mira, a quatre anys
vista? Quina serà l’empremta de
Lluïsa Moret a la Diputació?
Pobre de mi [somriu]. Has de mante-
nir un equilibri entre l’estratègia i el
fet quotidià. Mai hem d’oblidar la re-
alitat quotidiana. Estar al carrer, amb
la gent... Escoltar els problemes reals
i les reivindicacions legítimes.<

“Mai hem
d’oblidar
la realitat
quotidiana;
estar al carrer”

“El finançament municipal 
s’ha d’abordar des del consens”

“Els ciutadans
no entenen de
competències;
entenen de
necessitats”

Entrevista
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Mònica Noguera,
nova presidenta de Creu Coberta
Després de la dimissió de Lluís
Llanas, després de 23 anys a la
presidència de l'eix comercial
Creu Coberta, aquest passat
mes de desembre, la vicepresi-
denta que duia més temps en el
càrrec, Mònica Noguera, l'ha
substituït en el càrrec, tal com
marquen els estatuts.

Els motius de la renúncia de
Lluís Llanas, després de tots
aquests anys, ja els havia trans-
mès en diverses ocasions i obeïen,
segons ell mateix, a la necessitat
de donar pas a noves persones,
més joves, i l'interès que especial-
ment fos una dona, perquè aportés
el seu punt de vista. En aquest
sentit, Mònica Noguera, propietària
de Plats Cuinats Hostafrancs, ja
feia molts anys que era a la junta.
El seu establiment, datat de 1979,
ha format part de l'entitat aquests
45 anys des que era regentat pels

seus pares. La junta de Creu Co-
berta, actualment, la formen la pre-
sidenta Mònica Noguera, la
vicepresidenta Marta Lorenzo i el
vicepresident Josep Pascual. Es
preveu incorporar nous perfils que
donin suport a la junta.

Aquest dilluns es va celebrar al Meeting Point
Creu Coberta la festa hindú "Jai Shri Ram"

Jai Shri Ram (जय शर्ी राम) és una
frase en sànscrit que significa
"Gloriós és el Senyor Rama".
Rama és una figura central en l'è-
pica hindú Ramayana, conside-
rada com un avatar del déu
Vishnu. La frase Jai Shri Ram és
sovint utilitzada com una salutació
i una expressió de devoció cap a
Rama dins de la cultura hindú.

A més de la dimensió religiosa,
Jai Shri Ram ha adquirit significats
polítics en alguns contextos con-
temporanis a l'Índia. En algunes

ocasions, ha estat usada com una
consigna o lema en moviments as-
sociats amb la identitat hindú i ha
estat un tema de debat en el con-
text polític i social del país. 

El Meeting Point va acollir
una vibrant festa que posa de
manifest la riquesa de la diversitat
cultural a Barcelona. 

Aquest esdeveniment destaca
la importància de la integració de
les diferents cultures del món, amb
un enfocament especial en la par-
ticipació i integració dels comer-

ciants migrants que formen part de
l'eix comercial Creu Coberta.

La iniciativa reflecteix el com-
promís de l'eix comercial amb la in-
clusió i la comprensió de la
diversitat com a part essencial del
seu ADN. No només es tracta
d'una plataforma comercial, sinó
d'un espai que celebra la riquesa
cultural que aporten els comer-
ciants de diferents procedències.

Un aspecte destacable és que
el Meeting Point no només és un
lloc d'encontre per als comerciants

locals, sinó que també es conver-
teix en un espai obert per a totes
les entitats que desitgin realitzar
actes interculturals. Aquesta ober-
tura promou el diàleg i la coopera-
ció entre les diferents comunitats
que conviuen a la ciutat.

En resum, el Meeting Point
Creu Coberta no només és un lloc
de trobada comercial, sinó una ex-
pressió viva del teixit social i cultu-
ral de Barcelona, on la diversitat és
celebrada i fomentada com a pilar
fonamental de la vida comunitària.

El comerç de Creu Coberta, espai
segur per a les dones 
Els comerciants de l’Eix de Creu
Coberta hem impulsat una iniciativa
per fer dels comerços espais segurs
per a les dones. Ja són 20 les boti-
gues adherides a la campanya,
però esperem arribar a 50 els prò-
xims mesos. Totes tenen un adhe-
siu a la porta que identifica els
comerços on les dones poden de-
manar ajuda, si ho necessiten.

Els responsables de les botigues
coneixen els protocols que cal se-
guir i com actuar en cas d’emer-
gència. Josep Pascual, botiguer
d’un comerç de l’eix, explica que el
més important a l’hora d’actuar és
“donar confiança i protegir davant
l’agressor”. La campanya inclou avi-
sar les autoritats i oferir suport psi-
cològic a les víctimes.

Ja hem sortit a betevé explicant-
ho. Un dels objectius de la cam-
panya és, segons la presidenta de
l’eix comercial, Mònica Noguera,
donar a conèixer la problemàtica de

la violència masclista i ajudar aque-
lles dones que no volen, o no poden,
denunciar directament l’agressor.

Maria Àngels Escolà, farmacèu-
tica de l’eix, creu que “si no expli-
ques la violència que vius a dins de
casa difícilment ningú et podrà
aconsellar i ajudar a sortir de la si-
tuació.” El codi QR de l’adhesiu i
també els fullets informatius que hi
ha als comerços donen consells als
veïns sobre què fer en cas de ser
testimoni o conèixer casos de vio-
lència masclista. 

Algunes recomanacions inclouen
mostrar una actitud empàtica, oferir
un espai segur dins del comerç i es-
coltar el relat de la víctima.

Més enllà d’aquests consells que
els botiguers han de posar en pràc-
tica si es dona el cas, l’associació de
comerciants ofereix formacions gra-
tuïtes en temes de violència de gè-
nere per a tots aquells botiguers que
vulguin aprendre més del tema.
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Del 24 de febrer al 20 de maig,
descobriu aquesta experiència
immersiva que es podrà veure
per primera vegada a l’Estat Es-
panyol! Un emotiu, immersiu i
divertit homenatge a la història,
valors i personatges de Les
aventures de Pinotxo, un dels
contes més universals de tots
els temps.

Les pàgines del llibre cobren
vida en aquesta exposició a Bar-
celona per endinsar-vos en les
aventures i emocions d’aquest
personatge inoblidable en un re-
corregut que us farà descobrir
esbossos inspirats en les prime-
res il·lustracions, projeccions
multimèdia amb ambientació,
sons i imatges, i una espectacu-
lar sala immersiva de 100 m2.

Pinocchio 3D 
Una fascinant exposició a Barcelona per a infants i adults

CONSULTEU
EL WEB

poble-espanyol.com

*Recomanat per a tots els públics*Recomanat per a tots els públics

PREU DES DE:PREU DES DE:
9€

DIES I HORARIS:DIES I HORARIS:
Del 24 de febrer al 20 de maig

De dilluns a dijous d'11h a 19h
De divendres a diumenge

de 10:30h a 20h
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CULTURA4El Barnasants co-
mença el 26 de gener i ho fa amb
la tornada de les Kol·lontai, el
grup que va inaugurar el festival
ara fa set anys.

Va néixer l’any 2017 en ho-
menatge a Alexandra Kollon-
tai, la primera dona ministra i
ambaixadora de la història uni-
versal. Meritxell Gené, Sílvia
Comes i Ivette Nadal, tres can-
tautores, es van reunir per crear
un espectacle de reivindicació fe-
minista amb un èxit rotund tra-
duït en més de trenta concerts i
un disc titulat Cançons Violeta.

Set anys després, les tres in-
tegrants del grup s’han retrobat
amb més força que mai i han
creat un nou espectacle que por-
ta per nom Germanes de fron-
tera. S’inspira en el títol del lli-
bre Sister Outsider de l’activis-
ta feminista afroamericana Au-
dre Lorde, i amb ell reflecteixen
la frontera “d’aquesta zona on no
hi ha el poder benestant, sinó la

realitat de les dones”, explica Síl-
via Comes a Línia Sants.

Les Kol·lontai han afrontat el
repte de cantar sobre el femi-
nisme actual a través de la lec-
tura i de converses amb les amis-
tats que els han permès “trencar
alguns mites en què encara ca-
iem. El feminisme ja és més que

un moviment, és una manera de
veure la vida i entendre la so-
cietat”, afirma Comes.

Les cantautores tornaran a
pujar juntes a l’escenari de la mà
de lletres seves i de grans auto-
res i amb “algun èxit d’època” en
el que Comes assegura que serà:
“Un acte de fe renovat”.

Les Kol·lontai actuant l’any 2017. Foto: Àlex Recolons ACN

Tornen les Kol·lontai i marquen
l’inici del Barnasants 2024

» El festival de la cançó d’autor comença el pròxim 26 de gener
» Tres cantautores es retroben en un “acte de fe renovat”

Alumnes de Sants, en una
exposició internacional

EDUCACIÓ4Els alumnes de l’es-
cola Cal Maiol han participat en
una exposició internacional so-
bre drets humans a la Lleialtat
Santsenca.

Titulada Art of Fundamen-
tal Rights i organitzada per Eco-
mon Youth i NYT Europa, és un
projecte amb obres d'arreu del
món, entre elles, les fetes per l'a-
lumnat de sisè de primària de
Cal Maiol, que ha treballat els
drets fonamentals i la seva re-
presentació artística per crear

obres d'art que llueixen ara al
costat de les dels artistes del
projecte, com ara Sara Jansen.
Jansen és la catalana que va
crear l'obra representant de Ca-
talunya a l'exposició que, en
aquesta edició, acull treballs de
Dinamarca, Alemanya, Bèlgica,
Polònia, Grècia i Catalunya.

L'exposició es va inaugurar el
passat dia 19 de gener en un acte
on els estudiants van explicar les
seves creacions i aprenentatges
sobre els drets humans.

FESTA4El rei carnestoltes que
presidirà el Carnaval al barri de
Sants tindrà, un any més, espe-
rit reivindicatiu. Cotxeres-Ca-
sinet ha presentat ja el ninot que
governarà la festa de la rauxa i
l’excés: el Rei Piquito Russet
XXXIX. 

L’objectiu és denunciar el cas
d’agressió sexual de Luis  Rubia-
les, l’antic president de la RFEF,
l’agost passat durant la celebració
de la victòria del mundial feme-
ní, i vol representar les lluites i re-

ivindicacions feministes. El per-
sonatge es donarà a conèixer el
Dijous Gras, el 8 de febrer amb
l’Arribo Carnestoltes. Es tracta
d’un espectacle en què Sants,
Hostafrancs i la Bordeta reben el
rei de la festa i tot el seu seguici.

Des d’aleshores, Piquito Rus-
set presidirà les festes de Carna-
val al districte, que ja tenen pro-
gramació anunciada. La més em-
blemàtica és la rua de Carnaval
prevista per al dia 10 de febrer a
les cinc de la tarda. Coincidint

amb el tercer coet, el Rei Piquito
Russet XXXIX desfilarà pel car-
rer Sants acompanyat de com-
parses i molta festa.

El Carnaval acabarà amb el
tradicional enterrament de la
Sardina el Dimecres de Cendra
quan començarà la Quaresma.

L’any passat la protagonista
del Carnaval va ser la Reina Bom-
beta XXXVIII, una bombeta a
punt de fer-se explotar que feia
una crítica a l’augment inaturable
del preu de l’energia.   

Un moment de l’acte del passat 19 de gener. Foto: El3.cat

Carnestoltes feminista a Sants

El Centre Cívic Cotxeres de Sants presenta el Carnaval. Foto: El3.cat

La Marina | Canal de la Infanta ja és nom d’una plaça  
El veïnat de La Marina ha aconseguit, després de molta lluita, posar el nom de Canal
de la Infanta a la plaça entre els carrers Alts Forns i Mare de Déu de Port. Ara, aquest

espai recorda el canal que durant el segle XIX va ser vida per als barris mariners. 
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ENTITATS4Temps de canvis a
un dels eixos comercials més
importants del districte i de tota
Barcelona. I és que Creu Cober-
ta ha anunciat el canvi en la
presidència de l’entitat. El fins
ara president, Lluís Llanas, ha
deixat el seu lloc a Mònica No-
guera, una de les membres que
fa més temps que és a la junta de
l’eix, on fins ara era vicepresi-
denta. Tot plegat es va fer oficial
el passat mes de desembre.

Així doncs, l’històric presi-
dent de l’associació de comer-
ciants fa un pas al costat després
de 23 anys al capdavant de Creu
Coberta. Llanas continuarà sent
el vicepresident de la Fundació
Barcelona Comerç, on és un dels
impulsors del projecte de la Ca-
pitalitat Europea.

UN CANVI GENERACIONAL
Llanas, després de més de dues
dècades al capdavant de l’enti-
tat, feia temps que havia anat
transmetent a la junta la ne-

cessitat d’un relleu. Els motius,
segons explicava ell mateix,
eren la necessitat de donar pas
a noves persones, més joves. En
paral·lel, també hi havia l’inte-
rès especial que qui el rellevés
fos una dona.

Noguera, propietària de Plats
Cuinats Hostafrancs, ha agafat el
relleu amb molta naturalitat, ja

que la junta de l’entitat tenia clar
que havia de ser ella l’encarre-
gada d’assumir el nou repte. Pel
que fa al seu negoci, va obrir el
1979 i ha format part de Creu Co-
berta aquests 45 anys, d’ençà que
el regentaven els seus pares.

Noguera ha fet una primera
valoració com a nova presiden-

ta de l’eix comercial a Línia
Sants. Afirma que està molt il·lu-
sionada i contenta de continuar
el llegat de Llanas. “M’ha deixat
el camí molt planer perquè pu-
gui continuar deixant Creu Co-
berta com un dels eixos referents
de la ciutat”, afirma. A més, la
nova presidenta assegura que

serà continuista respecte del li-
deratge de Llanas, però alhora
reconeix que “en ser una junta
jove, el canvi generacional es
notarà a la llarga”.

Amb tot, la junta de Creu Co-
berta, actualment, la formen la
nova presidenta Mònica No-
guera, la vicepresidenta Marta

Lorenzo i el vicepresident Josep
Pascual. Noguera ha explicat
que de moment seguiran els
tres, però que d’aquí a uns me-
sos potser s’incorpora algú més.

Així, el ‘debut’ de la nova
presidenta en un acte de l’enti-
tat serà a la fira de Sant Jordi el
pròxim mes d’abril.

Creu Coberta estrena presidenta
» Mònica Noguera, membre des de fa molts anys de la junta, agafa el relleu de Lluís Llanas a l’entitat

» L’antic president fa un pas al costat perquè hi hagi noves cares al capdavant del projecte

Noguera substiueix Llanas a la presidència de l’eix comercial. Fotos: Arxiu

Estadístiques | Creixen els pagaments amb targeta
Segons les darreres xifres de l’Ajuntament, que fan referència al quart

trimestre de l’any 2023, la despesa feta amb targetes de crèdit o dèbit als
comerços de la ciutat ha crescut gairebé un 10% respecte de l’any 2022.

“En ser una junta 
jove, a la llarga el canvi
generacional es notarà”,
afirma Noguera
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Esports Futbol | La UE Sants rep l’EC Granollers
El conjunt de Borja López rebrà el pròxim diumenge 28 de gener l’EC

Granollers, en partit corresponent a la 16a jornada de la Lliga Elit. La UE Sants
hi arribarà després de la derrota per 0-1 contra el CE Europa B del passat dia 21.

Sempre que el veia jugar pensa-
va que Roger Esteller (Barcelo-
na, 1972) era un jugador d’acció
que quan es retirés podria fer car-
rera com a heroi que sobreviu a
mil tirs i cops, i salva a qui hagi
de salvar en pel·lícules amb mú-
sica trepidant. Semblava indes-
tructible, quan, malgrat les seves
aptituds, no deixava de ser una
persona de carn i ossos, com tot-
hom. “La ment és l’interruptor i,
si no funciona, les altres aptituds,
com el físic, la tècnica o la tàcti-
ca, tampoc ho faran. Jo en soc un
clar exemple, perquè hi va haver
un moment en què el cap em va
dir prou i jugar es va convertir en
un patiment constant”, confessa.  

El santsenc tenia 32 anys,
competia amb el CB Gran Cana-
ria a la Lliga ACB i va començar
a sentir que “ja no volia jugar
més”. El seu físic era excel·lent,
però la ment no estava en forma,
i el 2005 va penjar les botes. Ha-
via jugat a l’elit [Barça, Bàsquet
Manresa, Baskonia, Unicaja o
Pau Orthez] durant 15 anys, sen-
se perdre’s gairebé cap matx ni
deixar d’acumular pressió i tensió.
Una motxilla que es pensava que
havia superat i digerit, i, de cop,
va descobrir que no era així. 

“No vaig cuidar la ment en
una època en què no es tenia ga-
ire en compte aquest aspecte.
Ara, afortunadament, es fa molt
més. El que crec que no ha
canviat és que a la jungla de l’es-
port professional hi continua ar-
ribant qui és més fort i no el mi-

llor. Jo vaig ser dels més forts i
vaig pagar un preu alt”, com-
parteix Esteller, que fins que no
es va retirar de l’elit no va ser
conscient de com havia patit i
no va començar a entendre cer-
tes situacions. 

Coneixements i experiències
que, acompanyats de molta for-
mació i després d’un “llarg i bo-
nic procés de nou anys”, l’entre-
vistat va concretar en Switch
On Sports, una eina validada
científicament per la Facultat
de Psicologia de la Universitat de
Barcelona (UB) que retrata l’es-
tat motivacional d’esportistes,
entrenadors i entrenadores, i
equips. Entitats com el Bàsquet
Femení Sant Adrià, el CB Jo-
ventut Castelldefels, el CB Prat,
el Club Joventut Les Corts, el CB
Montornès, el CB l’Hospitalet, el
Bàsquet Safa Claror, el CB Ciu-
tat Vella, el CE La Marina, la U.
At. d’Horta o l’Atlètic Sant Just
FC han confiat en el seu mètode.  

LA PRIMERA PREGUNTA
La primera pregunta que ens po-
dríem fer és la que és la matei-
xa que es va plantejar l’entre-
vistat en el seu moment: què és
la motivació? “La motivació és
una percepció: qui dirigeix el
grup pot pensar que està fent les
coses molt bé i/o que l’equip està
funcionant molt bé, i potser la
percepció de confiança entre
els jugadors o jugadores de l’e-
quip és molt baixa”, desenvolu-
pa Esteller, coach, assessor mo-
tivacional, mentor d’esportis-
tes professionals, ponent i con-
ferenciant. Té el títol superior
d’entrenador i un MBA en Ad-
ministració d’Empreses.  

Switch On Sports detecta i
soluciona els problemes de des-
motivació que poden haver-hi a
partir de l’anàlisi i la mesura de
més de 70 indicadors motiva-
cionals, com l’adaptació al can-
vi, la tendència a accions evasi-
ves, la passió, la disciplina, l’au-
tocrítica, la capacitat de compe-
tir, la gestió i l’acceptació de
l’error, l’esforç, el grau de satis-
facció dels esportistes i dels tèc-
nics en l’àmbit esportiu i vital... 

Entrenadors i entrenadores
i esportistes fan tests motiva-
cionals adequats a la seva cate-
goria [infantil, cadet, juvenil-jú-

nior i sènior] i després, amb les
dades reunides, s’elabora un
informe complet. El document
inclou un estudi i recomana-
cions (àrees de millora) de la
motivació endògena (interna) i
la motivació exògena (exter-
na), un balanç motivacional i
assessorament. Hi ha dos in-
formes per temporada: el pri-
mer, a partir de les primeres
cinc o sis setmanes de l’inici de
la competició, i l’altre, quan el
club ho cregui oportú. 

“És una informació ade-
quada per poder-hi actuar i és
útil i necessària per als espor-

tistes i les seves famílies, el cos
tècnic, els dirigents... En defi-
nitiva, per a qui conforma l’en-
titat. Es tracta de prendre cons-
ciència dels teus punts forts, les
teves àrees de millora i percep-
cions”, exposa Esteller.   

MOTIVACIONS I FRENS
L’entrevistat defensa que cada
persona té una motivació dife-
rent i també frens diferents que
el poden arribar a desmotivar. El
santsenc utilitza un camí perso-
nalitzat per a acompanyar els ju-
gadors professionals a qui fa
mentoria. “Canviar el caràcter
d’algú és molt complicat i fer-ho
no és la meva intenció. Si una
persona és foc, cremarà, i no li
pots treure la seva essència. Sí
que cal, però, que es modifi-
quin certes conductes i com-
portaments perquè no provoqui
un incendi”, afegeix.   

EL RETORN A LES PISTES
“‘Gaudiu al màxim perquè això
s’acaba. Passeu-ho molt bé per-
què l’esport és molt maco’, els in-
sisteixo als esportistes profes-
sionals als qui faig mentoria. Jo
no vaig fruir prou de l’elit”, en-
raona Esteller. Sí que ho va fer
a partir del seu retorn a les pis-
tes, en un context molt menys
exigent, al CB Olesa de Joan Pe-
ñarroya [després també vestiria
la samarreta del CB Granollers
o del CB Sitges]. “En Joan em va
preguntar si volia entrenar-me
amb el grup. En aquell moment
vivia molt a prop d’Olesa i, com
que coneixia la majoria dels
companys i eren amics, m’hi
vaig quedar. M’ho vaig passar
genial”, conclou. 

Toni Delgado
SANTS

El mètode de Roger Esteller
» L’exbasquetbolista és el creador de l’eina ‘Switch on Sports’, que mesura l’estat motivacional d’un equip
» El CE La Marina, el Bàsquet Safa Claror o el Joventut Les Corts han confiat en l’aplicació del santsenc

Roger Esteller, creador de l’eina ‘Switch on Sports’. Foto: CBJ Castelldefels
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Aquesta obra, dirigida per Adrià Aubert
i Carla Coll, narra un dels escàndols més
destacats de la història: el robatori del co-
llaret de la reina Maria Antonieta. Aques-
ta estafa va marcar un abans i un després
en la vida a la cort de Lluís XVI. La comè-
dia està ambientada en la França dels anys
80 del segle XVIII i es pot veure fins al 18
de febrer al Teatre Akadèmia (BCN).

Teatre

El collar de la reina
Ricard Farré i Arnau Puig

La cantant vilassarenca Irma Farelo,
popularment coneguda com a Mush-
ka, ha publicat el seu nou disc, titulat
Sexy Sensible. Les cançons que inclou
l’àlbum barregen ritmes electrònics i lla-
tins com el del reggaeton, i les lletres,
tant en català com en castellà, parlen de
l’amor, del desamor i de la sexualitat, en-
tre altres qüestions.

Música

El film narra les excursions del poeta Ja-
cint Verdaguer pel Pirineu. Les expe-
riències i aventures que viu a la munta-
nya es converteixen en una font d’inspi-
ració per a ell, i arran d’això crea el gran
poema èpic Canigó. La pel·lícula comp-
ta amb l’actor Lluís Soler com a prota-
gonista i s’ha gravat en diversos indrets
de Catalunya.

Pelis i sèries

Canigó 1883
Albert Naudín

Sexy Sensible
Mushka

Festival Llum BCN
El Llum BCN és el festival europeu de referència en l’àmbit de

les arts lumíniques. Organitzat per l’Ajuntament de Barcelo-
na, reuneix creadors de prestigi d’arreu del món i un total de
40 mostres d’art, disseny, il·luminació i arquitectura. En con-

cret, la iniciativa transformarà diversos edificis de la ciutat
com el Mirador de Glòries, l'Auditori, el Teatre Nacional de Ca-

talunya o el museu Disseny Hub en espais amb llum pròpia.
Tot plegat tindrà lloc des del 2 fins al 4 de febrer al barri 

del Poblenou i als entorns de la plaça de les Glòries, on l’any
passat van aplegar-se més de 220.000 persones.

M I K I  N Ú Ñ E ZQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Després de l'èxit de la seva primera no-
vel·la, l'escriptor Pol Guasch arriba amb
una nova història sobre l'amistat que ser-
veix, a la vegada, per abordar altres temes
inquietants del present. Ofert a les mans,
el paradís crema se centra en la vida dels
seus dos protagonistes, la Rita i en Líton,
que es pregunten constantment sobre la
seva identitat i el seu origen.  

Llibres

Ofert a les mans, el paradís crema
Pol Guasch

| The Last Of Us 2
La saga de videojocs d’aventures, acció i terror per a PlayStation The Last Of

Us continua amb una segona part que ha generat una gran expectativa.
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Viuen línia

Miki Núñez (Terrassa, 1996) és un dels prota-
gonistes de la nova sèrie de 3Cat ‘Jo mai mai’,

que ja es pot veure per TV3 i per la platafor-
ma de la cadena pública. Es tracta del seu de-
but com a actor de ficció i interpreta el paper

d’un monitor de la casa de colònies en la qual
s’ambienta la producció, feta per Abacus.

Malgrat que la seva figura està totalment as-
sociada al món de la música, Núñez sempre

ha parlat de la seva vocació per la interpreta-
ció i del seu desig de combinar ambdues 

coses. De la seva trajectòria cal destacar 
la participació a ‘Operación Triumfo’, 

programa arran del qual va saltar a la fama. 
Posteriorment, també va representar 

Espanya a Eurovisió i més recentment 
ha aparegut a TV3 com a presentador 

del concurs musical ‘Eufòria’ i de 
les campanades de Cap d’Any. 

Famosos

Ser un dels cantants catalans més destacats
Va participar a ‘Operación Triumfo’ i va anar a Eurovisió

Debutar com a actor en una sèrie de ficció
És un dels protagonistes de la nova sèrie de 3Cat

Comentaris positius sobre ‘Jo mai mai’
La sèrie i la interpretació de Núñez han agradat als espectadors 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

El primer efecte és que augmenten els nivells de colesterol 
total i multipliquen per dos els de colesterol dolent 

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ 
Totes les dietes, especialment les adreçades als infants, fan èmfasi
en la necessitat de suprimir o reduir el consum de greixos trans,
uns elements que, en contra del que molts es pensen, també po-
dem trobar en aliments naturals. Precisament per la seva gairebé
omnipresència en els menús, cal reduir-ne la ingesta global. Però
fer-ho exigeix prendre’ns molt seriosament el que mengem.  

Segons els experts, hi ha dues fonts principals d’àcids grei-
xos trans. La natural prové de l’organisme dels animals remuga-
dors com les vaques, les ovelles o les cabres, i l’absorbim en for-
ma de llet, crema o mantega, però representa amb prou feines
un 5%.  El més preocupant és l’artificial, que s’origina per un
procés d’hidrogenació parcial dels olis vegetals amb l’objectiu
de millorar el gust, la textura i la durabilitat dels aliments precui-
nats, la brioixeria industrial, els gelats, els snacks o els batuts.  

Un cop consumits els greixos trans, tenen dos efectes en el
nostre organisme. Per una banda, augmenten els nivells de co-
lesterol total i dupliquen el colesterol LDL, conegut com a coles-
terol dolent. Per l’altra, augmenten els triglicèrids en sang i in-
crementen el risc d’una malaltia cardiovascular. 

Croada contra els greixos trans 

Els greixos trans estan presents en els aliments precuinats,
la brioixeria industrial, els snacks, els batuts i els gelats    

Les claus

Un cop absorbits, també augmenten els nivells de 
triglicèrids en sang i causen malalties cardiovasculars 

L’any 2018, l’Organització Mundial de la Salut va demanar 
que s’eliminessin en la producció industrial d’aliments  
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PROCESSATS

TRIGLICÈRIDS

COLESTEROL

ELIMINACIÓ
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